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  פאר דער פרויען אפטיילונג פון די השגחה פרטית 
האטליין דרוקט 4 ביי די מעין מעניו

די שיעורים ווערט ארויפגעלייגט דורכאויס די וואך – מען קען עס הערן ביי נומער 4 [נאכן אויסוועלן די שפראך וואס איר ווילט הערן]

א טייערע געלעגענהייט פאר א פשוט'ער איד!
ווער וויל דען נישט אריינכאפן די געלעגענהייט 
אריינצוכאפן נאך א הלכה אין זיין לעבן? יעדער 
איד שטרעבט אריינצוכאפן נאך און נאך מצוות.
הייליגע  די  אונז  האבן  דעם  וועגן  טאקע  און 
חכמים אהערגעשטעלט אסאך מעגליכקייטן און 
אלעס אויף א גרינגע און צוגענגליכע וועג, מען 
דארף בלויז ארויסזאגן מיט'ן מויל די ווערטער 
עס  ווי  און  עביד'  לטב  רחמנא  דעביד  מה  'כל 
ר"ל  סי'  [או"ח  ערוך  שלחן  אין  לשון  דער  איז 
מה  כל  לומר  רגיל  אדם  יהא  לעולם  ה]  סעיף 

דעביד רחמנא לטב עביד.
אויף די הלכה איז נישטא קיין חולקים און אויך 
נישט קיינע מפרשים, עס אויך אלעמאל נוגע, 
בייטאג אדער ביינאכט, שבת און אינדערוואכן.

דער איינציגסטער וואס לייגט צו אויפ'ן הלכה 
פירוש  הייליגער  זיין  אין  יוסף.  בית  דער  איז 
ברענגט ער אראפ דער מקור צו די הלכה אין 

מסכת ברכות דף ס ע"ב. 
דארטן דערציילט אונז די גמרא די מעשה מיט 
רבי עקיבא ווען ער איז געווען אונטערוועגענס 
א  ליכטל,  א  זיך  מיט  מיטגענומען  האט  און 
נאך  אבער  באנוץ,  זיין  פאר  אייזל  אַן  און  האָן 
איידער די נאכט איז צופאלן, האט ער פארלוירן 
אן  געבליבן  איז  ער  וואס  טראץ  אבער  אלעס 
גארנישט און אין א פינסטערע וואלד האט ער 
מה  כל  ווערטער  די  נוצנדיג  השי"ת,  געלויבט 
זון  דער  ווען  נאר  עביד!  לטב  רחמנא  דעביד 
ווי  דערוויסט  זיך  ער  האט  אויפגעשיינט  האט 
אזוי אלעס איז געווען לטובה! ווייל אין יענער 
מיט  געווארן  באפאלן  שטאט  די  איז  נאכט 
רויבער און ווען ער האט ווען די אלע זאכן מיט 
ער  און  אנטדעקט  אים  רויבער  די  וואלטן  אים 
וואלט ווען געטיילט די זעלבע גורל ווי זיי און 
זיינע  פאר  געזאגט  שפעטער  האט  עקיבא  רבי 
אליין  אייך  צייגט  און  קוק  א  געט'ס  תלמידים: 

איבער וויאזוי אלעס איז לטובה.
דער מהר"ל מפראג לייגט צו אז דורך די אמונה 
איז  אלעס  אז  געהאט  האט  עקיבא  רבי  וואס 
עס  און  איבערגעדרייט  אלעס  זיך  האט  לטובה 

איז געווארן לטובה.
אויף די מעשה און די מימרא וואס רבי עקיבא 
האט געזאגט פאר זיינע תלמידים בויט זיך די 
הלכה אין שלחן ערוך, אבער ווער עס מדייק אין 
די הלכה זעט אז די הלכה איז אייביג אקטועל 
סיבה  די  שפעטער  זעט  מען  ווען  נאר  נישט 
פארוואס עס האט געדארפט אזוי זיין ווייל על 
עס  פארוואס  סיבה  די  נישט  מען  זעט  רוב  פי 
גייט  עס  ווען  אויך  אזוי,  זיין  געדארפט  האט 

אריבער א שטיק צייט פון די מעשה.
יסוד.  דער  זיך  דערקענט  לשון  דער  אין  אויך 

אייביג  ווייל  אייביג  מיינט  'לעולם'  ווארט  דער 
אפגעזען  אנערקענען,  און  דאנקען  מען  דארף 
מען  אדער  ווייסט  מען  צי  מציאות  דער  פון 
מען  דארף  אייביג  ווייל  פארוואס,  פארשטייט 

האבן די אמונה אז אלעס איז לטובה.
נאך א זאך וואס מען קען מדייק זיין פון דער 
נאך  וואו  צו  צושטעל  דער  איז  'לעולם'  ווארט 

עס ווערט גענוצט דער ווארט 'לעולם'. 
דער  מיר  זאגן  דאווענען  ביים  טעגליך  טאג 
דבי  תנא  אין  געברעגנט  ווערט  וואס  שטיקל 
שמים  ירא  אדם  יהא  לעולם  [פכ"א]  אליהו 
בסתר ובגלוי ומודה על האמת, אבער פון דער 
טאג  מען  קען  וויאזוי  שווער  ווערט  שטיקל 
טעגליך עטליכע מאל א טאג זאגן כל מה דעביד 
רחמנא לטב עביד מען דארף דאך זיין א דובר 
מען  דערביי,  נישט  מען  איז  צומאל  און  אמת 
שפירט נישט מיט'ן גאנצן הארץ וויאזוי אלעס 

איז לטובה.
וויאזוי קען א איד וואס האט מיט עטליכע יאר 
צוריק באקומען אין אויסטויש פון איין דאלער 
ער  באקומט  היינט  און  שקל   5 פון  סומע  די 
דערפאר קארגע 3 שקל זאגן אז עס איז 'טוב'? 
ער זעט דאך נישט דער טוב אין דער זאך? נאר 
דא ליגט די נקודה, עס שטייט לעולם יהא אדם 
עביד  לטב  רחמנא  דעביד  מה  כל  לומר  רגיל 
דער מענטש זאל זיך מרגיל זיין צו זאגן גם זו 
לטובה, און אז מען איז זיך מרגיל צו זאגן גם 
זו לטובה וועט עס אריינגיין אינעווייניג אין דער 
מענטש און אים באיינפלוסן אז ער זאל אנהייבן 

צו שפירן באמת אז אלעס איז לטובה.
כלל ישראל רופט אויס טאג טעגליך דער פסוק 
דער  ביי  ווי  אזוי  און  ועד  לעולם  ימלוך  השם 
'לעולם' צווייפלט קיין איינער נישט אז עס איז 
מיט  זעלבע  די  עס  איז  כפשוטו,  אייביג  מיינט 
דער אויבנדערמאנטער לעולם, נאר מען דארף 
ארבעטן אז מען זאל אנקומען דערצו און ווען 
מען שפירט עס באמת קומט מען אן צו לויבן 
השי"ת מיט די 26 מאל הודו להשם כי טוב כי 

לעולם חסדו.
ווען מען וואלט אלעמאל געזען און פארשטאנען 
וואלטן מיר נישט געהאט דעם נסיון, אבער פון 
הימל וויל מען אז מען זאל יא האבן דער נסיון 
מען  און  קלאר  נישט  מען  זעט  דעם  וועגן  און 

דארף גלייבן.
יהי רצון אז מיר זאלן זוכה זיין צו קענען מקיים 
דורכדעם  און  מצב  יעדער  אין  הלכה  די  זיין 
און  שפע  זיין  צו  ממשיך  זיין  זוכה  מיר  וועלן 

ברכות עד בלי די.
[ארויסגענומען פון שיעור 230 אין שער הבטחון]

די מעשה איז נאכנישט געענדיגט...
די שאלה האלט זיך אין איין איבער'חזר'ן:

אידן דערציילן אז זיי הערן די מעשיות, זיי דערקוויקן זיך מיט די שיינע 
שיעורים אבער בשעת מעשה...

אנדערע זאגן אז יא! די מעשיות זענען נאר די 'גוטע' מעשיות, איך האב 
אויך א מעשה! איך ווארט אז מיין מעשה זאל זיך ענדיגן אבער עס ענדיגט 

זיך נישט...
איינגעפאלן  מיר  איז  ענטפער  אן  פאר  טראכטנדיג  און  טענה!  א  איז  עס 

אזא משל:
צוויי ברידער טרעפן זיך איין טאג אין א פינסטערע צימער! זיי געדענקען 
נישט וויאזוי זיי זענען אנגעקומען אהער. זיי האבן נישט קיין אנונג וואס זיי 
זוכן דא. מיטאמאל צינדט זיך אן די לעקטער. זיי זעען זייער טאטע! דער 

ליבליכער טאטע שטייט נעבן זיי.
"טאטי וואו זענען מיר"?

דער טאטע איילט זיך. ער האט נאר א מינוט צייט צו רעדן. מיט זיין פינגער 
ווייזט ער זיי אויפ'ן ערד און הייסט זיי אראפקוקן.

"קוק וואס עס איז דא אויף די ערד".
די קינדער גלייבן נישט! די ערד איז פול מיט דיאמאנטן.

"שנעל! בייגט זיך אראפ צו די ערד! נעמט וויפיל איר קענט".
און א מינוט שפעטער פארלעשט זיך די לעקטער. עס איז צוריק פינסטער. 
מען זעט נישט גארנישט. אבער יעצט ווייסן די קינדער אז דער טאטע איז 
זיי  פון  זיך  פאדערט  עס  ציל.  א  מיט  דא  זענען  זיי  אז  און  אונז!  מיט  דא 
אנצופולן די טאשן מיט דיאמאנטן איידער מען וועט אונז אוועקנעמען פון 
דא, ווייל אזוי לאנג ווי מען איז דא! קען מען זיך איינהאנדלען דיאמאנטן, 

איינמאל מען נעמט אונז אוועק פון דא קען מען מער נישט נעמען.
אבער יעדער ברודער האט אן אנדערע בליק אויף די זאך. דער עלטערער 
אן  פאקט  און  ערד  די  אויף  אראפ  זיך  בייגט  ער  און  עסק  דער  כאפט 
זיינע טאשן מיט בריליאנטן אבער דער יונגערער בלייבט שטיין אין זייט 

צוגעלייגט.
גרויסער  דער  פרעגט   - געווען"?  דא  איז  וואס  נישט  פארשטייסט  "דו 

ברודער פאר'ן קליינעם.
"מיר האבן געזען דעם טאטן פאר איין מינוט אבער דער מינוט האט מיר 
קלארגעמאכט פארוואס מיר זענען דא. הלוואי ווען עס שיינט א גאנצער 
צייט אבער כאטש האבן מיר דאס! מיר ווייסן און פארשטיין וואס דא גייט 

פאר".
אבער פאר'ן קלענערע ברודער איז עס נישט גענוג! ביי אים אין די אויגן 
איז דער בילד פארקערט! די מינוטן וואס ער האט געזען דעם טאטן איז 
אים אזוי לעכטיג אז ער בענקט זיך נאך דעם אז ער קען נישט קומען צו 

זיך פון דעם.
"עס איז שוין אריבער פון ווען מיר האבן געזען דעם טאטן א חודש צייט 

און פון דעמאלטס איז פינסטער".
דער נמשל איז קלאר! מיר לעבן טאקע אין פינסטערניש! נישט אלעמאל 
זעט מען אבער ווען מען זעט יא איז עס א ליכטיגקייט און שיינט און עס 

געבט צו פארשטיין וואס איז אונזער ארבעט אויף די וועלט.
אין אלע דורות האט מען גערעדט פון השגחה פרטית. מיט דעם האבן די 
פירט  וועלט  די  אז  אמונה  די  אונז  אין  איינגעפלאנצט  צדיקים  פריערדיגע 
זיך מיט א סדר. די ערציילונגען באלייכטן און מאכן ליכטיג און געבן אויך 
די כוחות צו קענען אנגיין ווייטער אז אויך ווען עס איז פינסטער זאל מען 
נישט פארגעסן אז אונטער די פינסטערניש באהאלט זיך דער טאטע און 

מען קען זיך איינהאנדלן דיאמאנטן.
ביי צדיקים האט מען געוואוסט אז עס איז דא 'זען' און עס איז דא 'גלייבן'. 
ווען מען 'זעט' פעלט זיך נישט אויס קיין אמונה און די העכערע דרגה איז 
אז אויך ווען מען זעט נישט האט מען אמונה ווייל מיט אמונה שטייגט מען 

העכער און העכער. 
א גוט שבת, פינחס שפר

פרשיות וארא - בא תשפ"ב  עלון מס': 80

בס"ד



ניסיך שבכל יום ניסיך שבכל יום 
וואונדערליכע השגחה פרטית געשיכטעס דערציילט אויף די השגחה פרטית האטלייןוואונדערליכע השגחה פרטית געשיכטעס דערציילט אויף די השגחה פרטית האטליין

דער 'טעקסי דרייווער' אין שפיטאל
חתונה  א  צו  פארן  צו  טעקסי  א  באשטעלט  האבן  מיר  ווען 
און  געשען  קען  אלעס  אז  חשבון  אין  גענומען  מיר  האבן 
עקסטער באשטעלט דער טעקסי פריער ווי געווענליך, אבער 
איז  עס  ווען  אן  מען  קומט  אנדערש  מען  וויל  הימל  פון  אז 
באשערט אנצוקומען און דער טעקסי האט געשפעטיגט מיט 

היבש אסאך צייט.
ווען מיר זענען אנגעקומען אין זאל האט מען שוין געהאלטן 
נאך די חופה. מיין פרוי האט עס זייער פארדראסן און ווען 
לטובה,  איז  אלעס  אז  טרייסטן  צו  פראבירט  איר  האב  איך 
און  שמועס  דער  אין  אריינגעמישט  דרייווער  דער  זיך  האט 
מיר דערציילט א מעשה וואס ער האט אליין מיטגעלעבט און 

וויאזוי ער האט געזען קלאר די יד השם לטובה.
"איך בין א טעקסי דרייווער און ווי אייביג קוק איך ארויס אויף 
גוטע רייזעס. איין טאג האט מיר דער מזל נישט געשפילט. 
נישט  זיך  האט  איינער  קיין  און  קליענטן  געזוכט  האב  איך 
אנפירער  סטאנציע  דער  האט  ווארטנדיג  אזוי  אנגערופן. 
און  עוועליבעל  איז  איינער  צי  דרייווער  די  ביי  אנגעפרעגט 

קען אננעמען א רייזע פון דער רמות געגענט אין ירושלים".
עס  איך  האב  נישט,  ווי  סיי  שפילט  מזל  דער  אז  "זעענדיג 
געדארפט  האט  רמות  ביז  געווען  כ'בין  וואו  פון  אנגענומען. 
נעמען צופארן א גוטער פופצן מינוט און אויב דער רייזענדער 
איך  וועל  אויסווארטן  מיר  וועט  ער  און  געדולד  האבן  וועט 
רייזע  די  אנגענומען  האב  איך  גראשן.  אפאר  אים  פון  לייזן 
און  רמות  קיין  אן  קום  איך  וועג.  אין  ארויסגעלאזט  זיך  און 
א  אין  אריין  זיך  זעצט  יענער  ווי  איך  זעה  אויגן  מיינע  פאר 
ווארטן  צו  געווארן  נמאס  יענעם  איז  עס  טעקסי.  צווייטער 
אזוי לאנג און ער האט געכאפט א צווייטער טעקסי. נו אז עס 
גייט נישט איז נישט! איך האב זיך פראבירט צו שטארקן אז 

אלעס איז לטובה".
דערציילט דער דרייווער ווייטער:

כ'בין  און  מינוט  עטליכע  דעמאלטס  פון  אריבער  איז  "עס 
קומען  זיי  רייזענדע.  אנדערע  דורך  אפגעשטעלט  געווארן 
שערי  קיין  פארן  ווילן  זיי  אז  זאגן  און  קאר  אויפ'ן  ארויף 
זענען  מיר  מיר.  מיט  גענומען  זיי  האב  איך  שפיטאל.  צדק 
שערי  פון  טויער  ביים  און  אן  כ'קום  און  וועג  די  אפגעפארן 

צדק האב איך געכאפט א הארץ אטאקע.....".
האט דער דרייווער אויסגעפירט:

"א הארץ אטאקע איז קיינמאל נישט א געשמאקער זאך צו 
כאפן אבער די בעסטע פלאץ וואו מען קען עס כאפן און עס 
איבערלעבן איז אין שפיטאל.... און פון הימל האט מען מיר 

צוגעפירט צום שפיטאל".

"נו". האט ער צוגעלייגט.
כ'האב  אז  געזונט  די  געגעסן  זיך  האב  איך  אריין.  "טראכט 
נישט קיין ארבעט און וואס איז געווען דער אמת? אז השי"ת 
מיר  האט  ער  הענט.  די  צו  ישועה  די  אנגעגרייט  מיר  האט 
כ'זאל  אז  גע'דאגה'ט  אפילו  און  שפיטאל  צום  ביז  געטראגן 

באקומען באצאלט פאר'ן וועג....".

א רייזע פול מיט לויב 
נישט  זיך  האט  טאכטער  יעריגע  צוויי  מיין  ווען 
געשפירט גוט האב איך געטרייסט אז אפשר איז 

עס גארנישט! 
פשוטער  א  עס  איז  הסתם  "מן 

ביז קיין 'טירת הכרמל'
שטאט  די  פון  שיעור  מגיד  א  דערציילט 

בית שמש:
עס איז געווען בערך א יאר צוריק, ווען אין 
פון  אנדערש  איך  בין  נאכמיטאג,  שבת  א 
דאווענען  אריבער  סדר  געווענליכער  מיין 

אין די שול נעבן מיין שטוב.
אריינקומענדיג דארט איז געווען א שיעור 
מיטגעטיילט  האט  שיעור  מגיד  דער  און 
מעשה  שיינער  א  איבער  לומדים  די  מיט 

וואס ער האט אליין מיטגעלעבט.
"מיט עטליכע יאר צוריק האב איך געוואוינט 
אין די שטאט צפת. וואוינענדיג דארט האב 
איך געהאט א קביעות אנטיילצונעמען אין 
קירוב  מיט  אפ  זיך  געבט  וואס  חבורה  א 
רחוקים. דער סדר איז געווען אז איינמאל 
פון  איינער  צו  געפארן  מיר  זענען  וואך  א 
די ישובים אין די סביבה און דארטן מחזק 
געווען די אידן און זיי מקרב געווען לאבינו 

שבשמים".
באשטימטער  דער  אנגעקומען  איז  עס 
אפגעשטעלט  זיך  האט  קאר  דער  טאג. 
פארענט פון מיין שטוב. איך זעץ זיך אריין 
פארט  וואו  דרייווער:  פאר'ן  כ'פרעג  און 

מען היינט? 
"קיין טירת הכרמל".

מיר  קאר.  די  אין  באקוועם  זיך  מאך  איך 
הייבן אן צו פארן און שוין זייענדיג אויפ'ן 
אז  חבר  מיין  פאר  זאג  א  איך  געב  שאסיי 
מיר זענען סיי ווי סיי אויפ'ן שאסיי אפשר 

כאפן מיר אריין נאך א מצוה.
"דהיינו"?

הכרמל  טירת  קיין  צפת  פון  פארן  "צו 
מירון.  אריבערפארן  זאל  מען  אז  פאדערט 
אין מירון איז אייביג דא מענטשן פון אלע 
עקן ארץ ישראל. אפשר דארף איינער פון 

זיי א היטש".
דער דרייווער האט מסכים געווען. אינמיטן 
נעבן  אפגעשטעלט  זיך  מיר  האבן  וועג 
צוויי  מיט  זיך  באגעגענען  מיר  און  מירון 

אידן וואס זוכן א היטש.
"וואו אהין?".

איינער פון זיי דארף קיין טירת הכרמל.
"און דער צווייטער"?

קיין עכו.
ווערן  ביידע  וועג.  אויפ'ן  זענען  ביידע  נו, 
זיך  און  אריינצוקומען  איינגעלאדענט 

באקוועם צו מאכן אין דער קאר.
ווען ביידע זיצן שוין אזוי אין די קאר האט 
זיך דערקענט אז אינדערצייט וואס איינער 
דער  איז  כלים  די  אין  געווען  איז  זיי  פון 
די  אין  ווייניגער  אביסל  געווען  צווייטער 
כלים. ווען דער ערשטער איז אראפ האבן 
מיר געפרעגט דעם צווייטן וואס גייט פאר 
נישט  אזוי  ער  איז  פארוואס  יענעם?  מיט 
אין די כלים? שמייכלט ער זיך אונטער און 
דערציילט איבער דער דין ודברים וואס זיי 
ביידע האבן געהאט צווישן זיך איידער איר 

האט זיך אפגעשטעלט דא.
אינאיינעם  געשטאנען  זענען  "מיר 
זיין  מרחם  זיך  זאל  איינער  אז  ווארטנדיג 
אונזער  צו  אפפירן  אונז  און  אונז  אויף 

ציל. שטייענדיג אזוי אינאיינעם האבן מיר 
פון  נישט  זיך  קענען  מיר  וואס  טראץ   –
וואו  אים  פרעג  איך  צושמועסט.   – פריער 
ער  אז  מיר  זאגט  ער  אנקומען?  דארפסטו 
ווענדט  דו?  און  עכו.  קיין  אנקומען  דארף 
כ'דארף  אז  אים  כ'זאג  און  מיר  צו  זיך  ער 

אנקומען קיין טירת הכרמל".
לעבן  דיין  אין  וועסט  הכרמל?  טירת  "קיין 
פארט  ווער  היטש.  קיין  דא  טרעפן  נישט 

קיין טירת הכרמל"?
און ער לייגט צו שפאטיש:

איז  עכו  עכו.  קיין  אנקומען  דארף  "איך 
א  דא  שוין  כ'שטיי  און  שטאט  גרויסער  א 
האלבער שעה. קיין טירת הכרמל? פארגעס 

פון דעם".
אז  איבערגעצייגט  כ'בין  אז  אים  זאג  איך 

כ'וועל טרעפן דא א היטש.
"איך בין א מוהל און יעדער מאל איך האב 
השי"ת  מיר  האט  ערגעץ  ברית  א  געהאט 
צוגעשיקט א קאר ביז'ן ברית. יעצט האב 
וועסט  און  הכרמל  טירת  אין  ברית  א  איך 
נו,  היטש.  א  טרעפן  כ'וועל  אז  זען  נאך 
און  אליין!  דאך  איר  ווייסט  אויספיר  דער 
געקענט  נישט  עס  האט  צווייטער  דער 

אראפשלינגען".
פירט אויס דער מגיד שיעור:

"איך האב געהאלט די מעשה ביי מיר אין 
קאפ. אזא מעשה קען אייביג צוניץ קומען 
און הערט דער המשך פון די מעשה ווי אזוי 

איין מעשה ברענגט די צווייטע".
דער מגיד שיעור הייבט אן צו דערציילן:

האבן  דארטן  ישיבה.  א  אין  ארבעט  "איך 
די  וואס  דעם  נאך  אז  באשלאסן  מיר 
בחורים האבן געענדיגט א מסכתא אז מיר 
זיך  האט  עס  מירון.  קיין  נעמען  זיי  גייען 
גערעדט פון פופצן בחורים. נישט האבנדיג 
גענוצט  זיך  מיר  האבן  געלט  איבריגע  קיין 
מיט די טראספארטאציע. דער ארגינעלער 
פלאן איז געווען ארויסצופארן גענוג פרי אז 
מען זאל קענען נוצן די טראנספארטאציע 
היתה  השם  מאת  אבער  צוריק  וועג  אויפ'ן 
מיר  פארשלעפט,  זיך  האט  אלעס  אז  זאת 
מיר  ווען  און  מירון  קיין  אנגעקומען  זענען 
סטאנציע  באס  ביים  געשטאנען  זענען 
איז  ירושלים  קיין  צוריקצופארן  ווארטנדיג 
שוין געווען נאך אכט אזייגער ביינאכט און 
נאך דעם וואס דער באס קיין ירושלים איז 
בכלל  זיך  האט  און  איבערגעפולט  געווען 
מיר  האבן  אונז  נעבן  אפגעשטעלט  נישט 
נאך  דא  ווארטן  מוזן  וועלן  מיר  אז  געזען 
און  ביינאכט  אזייגער  צען  ביז  שעה,  צוויי 
קיין  אנקומען  וועט  מען  אז  מיינט  דאס 
ביינאכט,  אזייגער  איינס  ערשט  ירושלים 
א  מארגן  אנהייבן  קענען  צו  שפעט  צי 

געווענדליכער נייער טאג".
זעענדיג אז עס איז נישט דא קיין אויסוועג 
מעשה  יענע  פון  דערמאנט  זיך  איך  האב 
און זיך פארלאזט אויפ'ן בורא עולם אז ער 

האט זיך שוין זיינע שלוחים.
עס  און  מינוטן  געציילטע  אריבער  איז  עס 

שטעלט זיך אפ א באס נעבן אונז.

א גרויסער שינוי - מיט א קליינער קוועטש
פראבירט עס אויס! און מאכט א טויש אין אייער לעבן! 
ווערט רואיגער און אויפגעלייגטער!



וועט  עס  פארקילונג. 
אריבערגיין".

אריבער  איז  עס  ווען  אבער 
נישט  איז  עס  און  טעג  עטליכע 

ווערן  אנגעהויבן  איך  האב  אריבער 
די  ביי  באזוכט  האב  איך  באזארגט. 

גרינטליכער  א  נאך  און  דאקטורים  לאקאלע 
אונטערזוכונג און נישט צוטרעפן וואס דאס קען 

שפיטאל  אין  געשיקט  דאקטאר  דער  מיר  האט  זיין, 
אויף א ברייטערע אונטערזוכונג.

ארויסגעשטעלט  זיך  האט  טעסטן  נויטיגע  אלע  מאכן  נאכ'ן 
אז זי ליידט פון א סארט אינפעקציע. מען האט איר געגעבן 
טעג  געציילטע  נאך  און  דעם  פאר  אנטיביאטיק  נויטיגע  די 
צוריק  זענען  מיר  און  שפיטאל  פון  באפרייט  מיר  מען  האט 

אהיימגעקומען אין שטוב.
מיט  געבליבן  איז  זי  אבער  ערהוילט  זיך  האט  קינד  דאס 
נאכווייען. איינער פון אירע נירן האט געליטן פון טרוקענקייט 
און  איבערדעם  דאקטאר  מיט'ן  גערעדט  האבן  מיר  ווען  און 
טון  קענען  מיר  וואס  עפעס  דא  איז  עס  צי  געפרעגט  אים 
וואס  פעלער  א  איז  עס  ניין!  אז  געזאגט  ער  האט  דערצו 
בלייבט אייביג און צו פארמיידן אז עס זאל ברענגען נאכווייען 

זאל מען יעדער יאר קומען אויף אן אונטערזוכונג.
געקומען  יערליך  יאר  מיר  זענען  ווייטער  און  דעמאלטס  פון 
אונטערגעזוכט  האט  דאקטאר  דער  אונטערזוכונג.  און  אויף 
זעלביגע  די  געהערט  זיך  האט  אונטערזוכונג  נאכ'ן  און 

סטעיטמענט.
"דער קינד איז געזונט! ער ליידט פון דעם פעלער. מען קען 
עס נישט אויסהיילן און מען זאל נאכאמאל קומען אין א יאר 

ארום פאר אן אונטערזוכונג".
עס האט געקיצעלט אין הארץ צו הערן אז דער קינד ליידט 
אויף א פעלער. עס איז אונז געבוירן געווארן א געזונט קינד 
וואס  אבער  פעלער  א  אויף  ליידט  ער  אז  מיר  הערן  דא  און 

קען מען טון.
די  מאכט  קינד  דער  שפיטאל,  אין  אן  קומען  מיר  יאר,  איין 
רוטינע אונטערזוכונג און ברוך השם! עס איז דא גוטע נייעס! 

דער קינד איז געזונט און שטארק!
אליין  האבן  מיר  שמחה.  פון  אויסערזיך  געווען  זענען  מיר 
איך  אבער  פאסירט  האט  נס  דער  אזוי  ווי  געוואוסט  נישט 
האב געטראכט אז אפשר האט עס שייכות מיט א געשעעניש 

וואס עס האט פאסירט א טאג פריער.
ומעשה שהיה כך היה:

א טאג פריער האב איך געהאט אן אפויטמענט אין שפיטאל. 
איך האב געדארפט אריבערגיין א געוויסער פראצעדור. דער 
זאך איז אריבער און נאך עטליכע שעה האב איך זיך געטראפן 
פארנדיג אויפ'ן וועג אהיים. דער וועג איז געווען א לאנגער 
צו  געטראכט  כ'האב  און  ביינאכט,  געווען  שוין  איז  עס  און 
מיר וואס גיי איך טון אויפ'ן וועג אהיים? קיין תהלים קען מען 
האב  ספר  קיין  און  ביינאכט,  שוין  איז  עס  ווייל  זאגן  נישט 
איך נישט געהאט אויף מיר. איך האב באשלאסן אז כ'וועל 

אויסנוצן די וועג צו לויבן השי"ת.
א  האב  איך  געזונט!  בין  איך  אז  לויבן  אנגעהויבן  האב  איך 
מויל! צוויי געזונטע פוס! צוויי שטארקע הענט! א פיינע פרוי! 
זיסע קינדער! און אזוי האב איך געלויבט און געלויבט ווען 
זענען  אויגן  מיינע  אז  לויבן  די  פון  גערירט  אזוי  ווער  איך 

געווארן פייכט פון התרגשות טרערן.
צווישן אנדערע האב איך מתפלל געווען צו השי"ת אז מיין 
טאכטער זאל זיך אויסהיילן אינגאנצן און ווען דער באס האט 
געדארפט  האב  איך  וואו  סטאנציע  די  ביי  אפגעשטעלט  זיך 
אראפגיין האב איך געשפירט ווי די וועג איז געווען צי קורץ, 

איך האב נאך אויף וואס צו לויבן.
איך ווייס נישט צי דאס האט ממשיך געווען די ישועה אדער 
נישט, אבער יעצט האב איך נאך עפעס אויף וואס צו דאנקען 

השי"ת.
הודו להשם!

"וואו ווילט איר פארן?". האט ער געפרעגט.
"קיין ירושלים".

"איך פאר קיין נתניה".
וועט  נתניה  פון  אז  באשלאסן  האבן  מיר 

זיין גרינגער אנצוקומען קיין ירושלים. מיר 
זענען ארויף אויפ'ן באס און בס"ד האבן מיר 
געכאפט די באס פון נתניה קיין ירושלים און 

זענען געווען אינדערהיים צו דער צייט.

אזוי בין איך געווארן א מיליאנער
א  אלץ  ארבעט  מיין  פון  ראם  אין 
גרויסער  א  אין  מיטגליד  הויכראנגיקער 
זיין  צו  אויך  אויס  מיר  קומט  פאבריק 
אנוועזענד ביי באגעגענישן וועלכער קומען 

פאר אין דער פאבריק. 
די באגעגענישן, וועלכע זענען מיט גרויסע 
קליענטן, ברענגען צו מער ווי איינמאל אז 
איך זאל זיך באגעגענען אין א פערזענליכער 
אונזער  אין  און  עשירים  גרויסע  מיט  וועג 

פאל איז דאס איז אויך אזוי געווען.
פרישער  א  פון  געהאנדלט  זיך  האט  עס 
געדארפט  האט  פירמע  די  וועלכער  דילל 
האט  אמט  הויכער  מיין  צוליב  און  שליסן, 
איך  אז  מיטינג  די  צו  געשיקט  מיר  מען 
מיט  אנפירן  און  דארט  אנוועזנד  זיין  זאל 

די באגעגעניש.
איז   – עושר  גרויסער  א   – סוחר  דער 
שליסן  נאכ'ן  און  איד  ערליכער  אן  געווען 
מען  האט  אנגעלעגענהייטן  ביזנעס  אלע 
טובה  בשעה  געשעפט  דער  געשלאסן 

ומוצלחת.
גוטמוטיג  זייער  געווען  איז  שטימונג  דער 
און דערהויבן, און דער מיליאנער איז געווען 
אין די גיסטע און מיר מיטגעטיילט פון זיין 
צוגעברעגנט  אים  האט  וואס  ווינקעל  קוק 
זיך  האט  ער  וואס  צו  עשירות  גרויסע  די 
זיין  שילדערן  אנגעהויבן  און  דערווארבן, 

פערזענליכער לעבנסגעשיכטע.
א  אין  געווארן  געבוירן  נישט  בין  "איך 
נישט  זענען  עלטערן  מיינע  שטוב.  רייכע 
איז  טאטע  מיין  רייך.  עקסטער  געווען 
געווען א נהנה מיגיע כפיו. ער האט שווער 
האט  ער  און  פרנסה  זיין  פאר  געארבעט 
פרוטה  א  אפשפארן  נאכ'ן  פארדינט.  שיין 
געווען  מצליח  ער  האט  פרוטה  א  נאך 
חתונה צו מאכן אלע זיינע קינדער און זיי 

אויסגערישט מיט אייגענע הייזער".
בין  איך  קינדער!  צען  געווען  זענען  מיר 
איך  ווען  אלע.  פון  יונגסטער  דער  געווען 
האב חתונה געהאט און עס איז אנגעקומען 
די רייע אויף מיר אז אויך איך זאל באקומען 
קראנק  פלוצלונג  טאטע  מיין  איז  דירה  א 
געווארן און א שטיק צייט שפעטער איז ער 

אוועק פון די וועלט.
ווען עס איז געקומען די צייט אז מען זאל 
זיך צוטיילן מיט די ירושה בין איך געווען 
זיכער אז איך דארף באקומען די דירה פון 
מיין טאטע. עס הייסט אלע האבן באקומען 
באקומען!  נישט  האב  איך  נאר  און  דירות 
געווען  איז  עס  אז  אבער  יושר?  איז  וואו 
און  דיעות  צען  געווען  איז  קינדער  צען 
געהאלטן  האבן  טייל  וואס  אינדערצייט 
די  דעם  קעגן  געווען  איז  רעכט  כ'האב  אז 
אנדערע קינדער וואס האבן נישט געהאלטן 
ביים מוותר זיין אויף די ירושה און מען איז 

געבליבן אז די דירה גייט נישט פאר מיר.
א  געווען  איז  ברודער  די  פון  איינער 
זיך  האט  מען  איידער  נאך  פלייסיגער. 
געגעבן א שאקעל האט ער ארויסגעשטעלט 
אנגעהויבן  און  פארדינגען  צו  דירה  די 
געדינגענע  די  פון  געלט  די  איינקאסירן 

דירה.
ווען ער האט דאס געטון האב איך איינגעזען 

אז דער זאך איז א געענדיגטער. איך האב 
נישט קיין שאנס צו באקומען פון די דירה 
אויפ'ן  אליין  געבליבן  בין  איך  גראשן.  א 

וואסער. אלע האבן דירות נאר איך נישט.
עס האט מיר מורא'דיג וויי געטון און איך 
האב אנגעהויבן באטראכטן די מעגליכקייט 
צו גיין צו א דין תורה. איך בין אריבער צו 
א דיין און זיך דורכגערעדט מיט אים צי איך 
האב דא א טענה און צי כ'קען ארויסנעמען 

געלט על פי דין. 
דער דיין האט געזאגט אז איך האב א טענה 
אבער ער האט מיר געזאגט אז איך זאל עס 
תורה  דין  א  אויף  כ'גיי  אז  איבערטראכטן! 
משפחה  די  קריגעריי.  א  אנהייבן  זיך  גייט 
שטיקער.  אויף  צושפליטערן  זיך  וועט 
עצה'ט  ער  מחלוקה.  א  ווערן  וועט  עס 
די  וועגן  און  טון  נישט  עס  כ'זאל  אז  מיר 
דער   – זארגן  נישט  זיך  איך  דארף  שאדן 
באשעפער האט זיך שוין זיינע וועגן וויאזוי 

ער קען מיר אפצאלן די שאדן.
דער דיין האט נישט גע'פסק'נט אזוי אבער 
ער האט מיר גע'עצה'ט אז איך זאל זיך אזוי 
פירן. איך האב עס גוט איבערגעטראכט און 
ענדע האב איך באשלאסן אז איך גיי מוותר 
זיין! אז עס איז מיר באשערט א דירה וועל 

איך עס באקומען אויף בעסערע וועגן.
איך האב געפאסט די החלטה און איך האב 
איך  מאל  יעדער  דעם.  פון  אפגעלאזט  זיך 
בין אריבער פון די שטוב וואו מיינע עלטערן 
האבן געוואוינט האט עס מיר געגעבן א ציפ 
באקלאגן  קענען  צו  זיך  צייט  צופיל  אבער 
אויף מיין מצב האב איך נישט געהאט, אז 
איך האב נישט א דירה מוז מען האנדלען 
און ארבעטן, און כ'האב זיך טאקע גענומען 
זיך  כ'לייג  ווען  פלייסיגקייט  א  מיט  דערצו 

אריין אין א געוויסער פאך.
איך האב שטודירט די פאך און ביני לביני 
ארבעט.  זייטיגע  אנגענומען  איך  האב 
ווען  און  געארבעט  שווער  זייער  האב  איך 
און  פאך  דער  שטודירן  געענדיגט  כ'האב 
זיך געשפירט ווי כ'קען עס שוין גענוג גוט 
האב איך זיך אדווערטייזט אז מען קען זיך 

ווענדן צו מיר פאר א געוויסער סערוויס.
אין אנהייב זענען די קאסטומערס געקומען 
די  מיט  אבער  פארמאט  קליינער  א  אויף 
און  מער  און  מער  געווארן  עס  איז  יארן 
עס  איז  זאך  זייטיגער  און  קליינער  א  פון 
ריזיגער  א  אין  געווארן  איבערגעדרייט 
געגאנגען  איך  בין  דארט  פון  און  ביזנעס, 
ווייטער און ווייטער ביז איך בין געווארן א 

גרויסער עושר.
איינער  האט  צוריק  צייט  שטיק  א  מיט 
בשעתו  איז  וועלכער   – ברודער  מיינע  פון 
אריבערגיין  געדארפט   – מיר  קעגן  געווען 
א טראנספלענט אויף די לעבער. עס האט 
האלב  א  פון  סומע  די  אין  אריינגעצויגן 
אז  באשלאסן  האב  איך  און  שקל  מיליאן 

איך צאל עס אויס פון אנהייב ביז'ן סוף.
דעמאלטס  פון  און  געצאלט  עס  האב  איך 
זעה איך נאך מער סייעתא דשמיא אין מיין 
ביזנעס, ווייל פון מוותר זיין דערלייגט מען 

נישט.

צענדליגע טויזנטער זענען מעיד!
פון ווען כ'הער זיך איין צום האטליין האט זיך מיין לעבן געטוישט מקצה אל הקצה!

איך פארדין פון דעם מער צייט! מער רואיגקייט! מער חיות! מער פנימית!
הערט מער - לעבט מער



צוהערער פרעגןצוהערער פרעגן
שאלות און תשובות אין די טעמעס פון אמונה און ביטחוןשאלות און תשובות אין די טעמעס פון אמונה און ביטחון

ווילט איר אנטייל נעמען 
אויסצושפרייטן די גליון אין אייער געגנט

קלינגט אריין אין אפיס
02-5866-075

מענטשליכער ענטפער צווישן די שעות 12:00 און 14:00 
אויב איז נישטא קיין ענטפער לאזט איבער א מעסעדזש אין אלע שעות פון טאג 

און מיר וועלן אייך צוריקרופן בס"ד

צו באקומען דעם גליון אויף אימעיל, 
B023011300@GMAIL.COM :שרייבט צו

דער פארשרייבונג אין דעם אימעיל איז פאר דער גליון אויף אידיש, העברעאיש און ענגליש
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א פינטעלע ליכטיגקייטא פינטעלע ליכטיגקייט
אויסצויגן פון שיעוריאויסצויגן פון שיעורי המשפיעים אין האטליין המשפיעים אין האטליין

די  פון  יונגערמאן  א  רעדט  דא 
שטאט בית שמש – איך וויל ענק 
פון  דאנק  ווארעמע  א  איבערגעבן 
צייט  שטיק  א  מיט  הארצן.  טיפן 
צוריק האב איך חתונה געמאכט מיין 
דריטע קינד, און נאכדעם וואס איך 
האב ביי די פריערדיגע צוויי חתונות 
חתונה  די  אויף  געלט  געבארגט 
אויף פעימענטס און די פעימענטס 
קומען מיר נאך ביז היינט אן זייער 
שווער, האב איך באשלאסן – נאכ'ן 
און  האטליין  דער  אסאך  אויסהערן 
אז   – אמונה  אין  זיין  מחזק  זיך 
דאסמאל גיי איך נישט בארגן אויף 
דער  השם  ברוך  און  מאכן,  חתונה 
באשעפער האט געהאלפן און אויף 
איך  האב  וועג  וואונדערליכער  א 
געקענט חתונה מאכן מיין קינד אן 
בארגן געלט. דער צוגאנג וויאזוי עס 
איך  האב  געקומען,  צושטאנד  איז 

דערציילט דא אויפ'ן האטליין.

מיט א חודש צוריק האב איך תורם 
געווען געלט צו קענען פארשפרייטן 
לזכות  מדרשות  בתי  צענדליגע  אין 
אז איך זאל בקרוב טרעפן א גוטער 
קונה פאר מיין דירה. איך האב אויך 
פאר  זיין  מתפלל  זאל  מען  געבעטן 
מיר אויפ'ן ציון פון דער בעל חובת 
הלבבות זצ"ל. דערביי האב איך אויך 
טרעפן  כ'וועל  אויב  אז  צוגעזאגט 
מנדב  נאכאמאל  איך  וועל  קונה  א 
און  מדרשים  בתי  עטליכע  אין  זיין 
ב"ה איך האב געהאט א ישועה און 

געטראפן א גוטער קונה.
ח.ש גראס בני ברק

א פרטיות'דיגע השפעהא פרטיות'דיגע השפעה
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נעם דו אויך א חלק אין די באוועגונג 
אויסצושפרייטן אמונה איבער די וועלט 
און זיי זוכה צו די הייליגע הבטחה פון זוה"ק
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בעמדות נדרים 
פלוס על שם 
'שער הבטחון'

אלע  די  טראגעדיעס.  ביטערע  אסאך  איבער  געהערט  ליידער  מיר  האבן  צייטן  לעצטערע  די  אין 
עס  וועט  אפשר  מארגן.  זיין  וועט  וואס  ווייסט  ווער  ציטער  איך  מיר.  דערשרעקט  געשעענישן 
חלילה געשען צו מיר אויך און כ'וואלט ווען געוואלט הערן ווי אזוי פארמעסט מען זיך מיט דעם? 
א איד וואס האט בטחון קען נישט זאגן אז ביי מיר וועט עס נישט געשען. דאס איז נישט בטחון. 

אדער אפשר איז דאס יא דער וועג?
ח.כ. מודיעין עילית שאלה נומער 32

די שיעורים פון הרה"צ ר' יהודה מנדל שליט"א ווער ארויפגעלייגט דורכאויס די וואך אויף אידיש, העברעאיש און ענגליש, אין נומער 2 > 2 [נאכן אויסוועלן די שפראך]

און ווי אייביג זענען מיר מדגיש אז ווען עס קומט אויף למעשה דארף זיך יעדער מאכן זיין אייגענער 'עשה לך רב' 
און אנפרעגן ביי זיין מורה הוראה וואס איז זיין דעת תורה.

אומר לה' מחסי
מודיעין  פון  אומן  חיים  שלמה  הרב  חיפה,  פון  שלעזינגר  יעקב  הרב 
עילית, הרב נחמיה אליאב פון עפולה: אין די ראשונים איז שוין דא א 
נידון אויף דעם. מען שמועסט אויס צי דער זאגן אז פאר מיר וועט די 
זאך נישט פאסירן ווייל השי"ת היט אויף מיר! איז א חלק פון בטחון 
דעם  פון  שעפט  מענטש  דער  אויב  אז  אויס  קומט  עס  נישט.  אדער 
רואיגקייט מעג ער זיך אזוי פירן און ווי עס ווערט דערציילט איבערדעם 
אויך  ווערט  אזוי  און  שפעטער)  געברענגט  (ווערט  הזקן  הלל  אויף 
געברענגט אין ספר בן יהוידע (ביצה ט"ז) און אין דער ספר המספיק 
לעובדי ה' (פ"ח). לייגט צו דערויף הרב דוב קויפמאן פון מודיעין עילית 
אז לויט די ווערטער פון רבינו יונה קומט אויס אז נישט נאר איז עס א 
גוטער זאך אז מען זאל זיך אזוי פירן נאר עס ליגט א חוב אויפ'ן מענטש 
אז ער זאל זיך אזוי פירן און ווען עס איז דא א צרה זאל ער פארלאזן 
אויף ישועות השם און אז ער וועט געראטעוועט ווערן פון די צרה. דער 
געדאנק ווערט געברענגט אין ספר שערי תשובה (שער שלישי, נב): אז 
מיר זענען שוין געווארענט פון פריער, אז ווען א מענטש זעט אז עס 
לאקערט אויף אים א צרה, זאל די ישועה פון השי"ת זיין נאנט צו אים 

און ער זאל זיך פארלאזן אויף דעם!
הרב מני דרחי פון רמת גן: ווען עס פאסירט אין די וועלט א טראגעדיע 
וואס  טראגעדיע  די  פון  הערט  וואס  איינציגסטער  דער  נישט  ביסטו 
עס האט פאסירט. אויב אזוי פרעגט זיך די קשיא פארוואס נאר דו 
שפירסט די סארט פחד? עס קען זיין ווייל דו לעבסט מיט'ן געפיל אז 
דו ביסט שולט אויף דיין מצב. דו ווייסט וויאזוי דו קענסט קאנטראלירן 
דער מצב ארום דיר און ווען דו הייבסט אן מורא צו האבן אז עס איז 
נישט אזוי, פאלסטו אריין אין א פאניק. די עצה דערצו איז צו חזר'ן 
ביי דיר אז אלעס וואס פאסירט אויף די וועלט געשעט פון השי"ת און 
דעם  מיט  לעבן  וועסט  דו  אז  קאנטראל.  דיין  אונטער  איז  גארנישט 

וועסטו זיך פארשפאָרן אסאך פון די סארט געדאנקען.
פון  גאלענדער  צבי  חיים  הרב  ירושלים,  פון  זוסמן  בנימין  דוד  הרב 
פון  דויטש  משה  הרב  ברק,  בני  פון  שטערן  שלמה  הרב  ברק,  בני 
טון  צו  אייביג  איז  השם  רצון  דער  אז  וויסן  דארפן  מיר  ירושלים: 
וואס  זאך  יעדער  וועלט.  די  אויף  באשעפעניש  יעדער  מיט  גוטס 
געשעט אויף די וועלט איז פאר זיין טובה! מיר זענען בטל פאר אים 
ווי א קינד צו זיין מאמע און ווי עס איז דער לשון פון דוד המלך 
'כגמול עלי אמו', און וועגן דעם איז נישטא וואס מורא צו האבן פון 
גארנישט. אויב דער באשעפער וויל אז עס זאל נישט געשען וועט 
עס נישט געשען און אויב וויל ער יא אז עס זאל געשען וועט עס 
סיי ווי סיי געשען און אפילו ווען עס וועט געשען איז ער נאך אלץ 
דא און ער וועט אונז העלפן מיט אלעמען און עס איז נישטא אויף 
וואס צו זארגן. מיט מער דגש לייגט צו דערצו הרב ישראל קליין פון 
בני ברק אז בלויז פון רעדן וועגן דעם און טראכטן אזוי ברענגט צו 

אז דער מענטש זאל זיך בארואיגן און צו שטארקן אונזער אמונה.
ארויסצוגיין  וויאזוי  עצה  גוטע  א  ירושלים:  פון  לאדאני  נתאי  הרב 
פון די פחדים איז זיך צו מאכן א טעגליכער שיעור אין ספר חובת 
הלבבות שער הבטחון. נאך אן עצה איז זיך מתעמק צו זיין אין דער 
קאפיטעל צ"א פון תהלים ווי עס ווערט געברענגט אין בספר מורה 
אריה  יהודה  הרב  אראפ  ברענגט  עצה  אן  נאך  נא).  (ח"ג,  נבוכים 
מביתר עלית: שטארק זיך אין זאגן "אמן יהא שמיה רבא", ווי חז"ל 
זאגן שוין (שבת קיט:) אז ווער עס זאגט אמן יהא שמיה רבה בכל 
כוחו צורייסט מען פון איבער אים אלע שלעכטע גזר דין און אז מען 
צורייסט אויף אים אלע שלעכטע גזירות איז נישטא וואס צו זארגן 

מער און לעבן אין פחדים.
לפשט עקמומיות שבלב

יוסף  הרב  פון אלעד,  בוזאגלו  רמי  הרב  ציון,  תל  פון  ישי עבוד  הרב 
דושינסקיא פון חיפה, הרב יהושע כהן פון ירושלים, הרב יחיאל 

בראנד פון ביתר עילית, הרב אריאל כרמי פון בני ברק, הרב אהרן 
בייפוס פון רכסים: מען דארף געדענקען אז דער רגש פון פחד האט 
מיט  געווארן  געשיקט  איז  עס  און  מענטש  פאר'ן  געשיקט  השי"ת 
שטארקן  זיך  זאל  ער  מענטש  פאר'ן  א דערמאנער  איז  עס  ציל.  א 
און  מעשים  זיינע  אין  זיין  מפשפש  מער  זאל  ער  שמים,  יראת  אין 
מען  רעדט  החסידות  ספרי  די  אין  מעשים.  זיינע  אויף  טון  תשובה 
אסאך ארום פון דעם אז די סארט יראה פון גשמיות'דיגע זאכן ווערט 
א יראה נפולה. מען געבט אמאל פאר'ן  אנגערופן מיט'ן לשון פון 
מענטש א פחד בלויז אים צו דערמאנען אז ער דארף האבן יראת 
וואס  מתקן  איז  און  מעורר  זיך  איז  מענטש  דער  ווען  און  שמים 
אליין.  זיך  פון  אוועק  יראה  פאלשע  די  גייט  זיין  מתקן  דארף  ער 
לייגט צו דערויף הרב זלמן קליין מעפולה וואס עס ווערט געברענגט 
ווייטער  שטייט  עס  און  בחוקותי  אם  פסוק  דער  אויף  צדיקים  פון 
ושכבתם ואין מחריד, ווייל אז מען גייט מיט השי"ת ווערט מקויים 
דער 'ואין מחריד' מען האט נישט קיין מורא און עס ווערט בטל אלע 

סארט פחדים פון דער מענטש.
אשר יגורתי יבוא לי

א  נאך  מען  זאגט  צדיקים  פון  ירושלים:  פון  ראטה  אליעזר  הרב 
מימרא: טראכט גוט, וועט זיין גוט! די מחשבה פון א מענטש האט 
א געוואלדיגע השפעה אויף א מענטש סיי אויף גוטס און סיי אויף 
אויך  זייטן.  ביידע  אויף  זיין  ממשיך  דעם  מיט  קען  מען  שלעכטס. 
מחשבות פון פחד קומט מיט'ן ציל אז דער מענטש זאל זיך אפהיטן 
פון א צרה, אבער אויב א מענטש נוצט עס אויף נישט גוטע זאכן 
קען עס חלילה ממשיך זיין אויף אים נישט גוטע זאכן, און ווי עס 
ווערטער  מורא'דיגע  ירושלים  פון  גאלענדער  מרדכי  הרב  ציטירט 
אין די נושא פון דער הייליגער ערבי נחל [פרשת ויצא] אז יראה איז 
ווי א מאגנעט און אויב מען האט מורא פון נישט גוטע זאכן קען עס 

חלילה ממשיך זיין די נישט גוטע זאכן צו אים.
משמועה רע לא יירא

הרב שלמה שמעון ראטמאן מבית שמש: די גמרא אין מסכת ברכות 
און  וועג  פון  זיך צוריקגעקערט  האט  הזקן  הלל  אז  דערציילט  (ס.) 
זיך  ער  האט  שטאט  פון  געשריי  א  ארויס  קומט  עס  אז  הערנדיג 
געגעבן א רוף אן אז די געשריי קומט זיכער נישט ארויס פון זיין 
שטוב. די מפרשים אויפ'ן ארט געבן צו פארשטיין וויאזוי איז הלל 
הזקן געווען אזוי זיכער מיט זיך, נאר ווייל ער האט איינגעוואוינט 
זיינע שטוב מענטשן אז אויך ווען עס געשעט עפעס זאלן זיי נישט 
א  אין  אז  לימוד  גרויסער  א  איז  מעשה  די  פון  קולות.  קיין  מאכן 

שטוב דארף מען לעבן רואיג, אן קיין פחדים און חרדות.
פרענקל  דוד  יהדה  הרב  מירושלים,  שישא  שלום  אברהם  הרב 
מאשדוד, הרב חיים מאיר כץ מאשדוד, הרב מרדכי וואלעס פון בני 
ברק:  דער לעבן אין א שטענדיגער פחד איז נישט קיין געזונטער 
זאך פאר'ן גוף און פאר'ן נפש. עס שאדט דער מענטש ברוחניות און 
בגשמיות. עס שטערט דאס דאווענען און דאס לערנען. דו דארפסט 
זען פטור צו ווערן פון דעם ווי שנעלער. אויב עס איז א שטענדיגע 

שרעק איז כדאי אז איר זאלט זיך ווענדן צו מומחים פאר הילף.

שאלה פאר גליון 82 
קינדער.  ווילדע  מתנה  א  הימל  פון  באקומען  האב  איך  אז  ב"ה 
איך בין זיך משתדל צו גיין מיט זיי בדרכי נועם אבער פון צייט 
צו צייט נעמען זיי מיר ארויס פון די כלים און איך קען זיך נישט 
איינהאלטן און מיין געדולד פלאצט... איך וויל פרעגן וויאזוי מען 
קען זיך שטארקן אין די נושא און זיך איינהאלטן? מיין שאלה 
איז נישט נוגע אין חינוך – עס איז נוגע פאר מיר אליינס – וואס 
קען איך טון זיך איינצוהאלטן אין דעם הינזיכט?   נ.ש. בית שמש

א נקודה פון דער וואונדערליכער שיעור 
פון הרה"צ ר' יהודה מאנדעל שליט"א פון לעיקוואד

א שפאציר אין די גרעסטע היצן
צווישן די גרויסע תלמידים פון מורי ורבי רבי גרשון ליבמאן זצוק"ל 

איז געווען דער צדיק ר' שמואל שניאור זצ"ל.
רבי שמואל איז געווען א איד א צדיק. אויסער זיין צדקות איז ער 
אויך געווען א גרויסער תלמיד חכם. האט זיך אמאל געמאכט אז ר' 
שמואל איז געווען צוגאסט אין לעיקוואד. ווען ער איז געווען אין 
לעיקוואד איז געווען זייער הייס, ווער עס האט נאר געקענט האט 
קען  ער  וואס  מיט  געזוכט  אדער  שאטן,  א  אונטער  באהאלטן  זיך 
אפקילן זיין קערפער, אבער פונקט אין יענער צייט האט מען געזען 

ר' שמואל כאפן א שפאציר אין די גאסן פון לעיקוואד.
"ווי אזוי קענט איר יעצט גיין שפאצירן, עס איז דאך אזוי הייס"?

ער קוקט מיר אן פארוואונדערט און ענטפערט מיר אז ער גלייכט 
די היץ!

עס איז נישטא א גרעסערע מתנה פון הימל ווי יסורים! מיט יסורים 
פון  בליק  דער  זאכן.  שווערסטע  די  אויסארבעטן  זיך  מען  קען 
אויסלערנען  זיך  קען  ער  אייביג.  אויף  טוישן  זיך  קען  מענטש  א 
אנצוקוקן די זאך מיט א גוטע אויג. מען קען ווערן פון דעם א וותרן! 

מען קען אנקוקן זאכן פון דעם מיט אַן עין טובה.

אין שטיבער וואו עס איז נישט דא קיין שלום בית קען מען מיט 
דעם אריינברענגען שלום ושלוה צווישן די פארפאלק!

די יסורים וואס השי"ת שיקט פאר א מענטש איז קודש קדשים! זיי 
זענען שלוחים פון השי"ת אליין, אפילו אז מען פארשטייט נישט 
פארוואס עס קומט זיך פאר'ן מענטש! אפילו מען האט נישט קיין 
טובה פון דעם אויף די וועלט איז עס אנגעגרייט אויף יענער וועלט. 
אז מען ווייסט און מען לעבט מיט דעם אז די וועלט איז אן עולם 

עובר ווייסט מען צו שעצן די יסורים.
איי וועט מען פרעגן, אויב די יסורים זענען אזוי גוט, וועט באלד זיין 
אזא זאך אז מען וועט נישט באקומען קיין שכר פאר זיי – אויף דעם 
האט שוין געזאגט דער אלטער פון נאווהארדאק אז אויך פאר דער 
קיין  נישט  שוין  שפירט  ער  אז  אויסגעארבעט  אזוי  שוין  איז  וואס 
יסורים איז אנגעגרייט א שכר אויף יענע וועלט, ווייל אויב עס איז 
דער סדר העולם אז מען איז זיך מצטער פון דעם איז עס אזוי ווי 
ער האט יא מיטגעמאכט די יסורים און ער וועט באקומען דערפאר 

שכר בעולם הבא.
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